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 بأكثر من 3000 طالب وطالبة..  إنطلاق فعاليات الأسبوع التعريفي
للطلبة الجدد بجامعة الشرقية

 إنطلقت بالجامعة فعاليات الأسبوع التعريفي للطلبة الجدد للفصل الأول من العام الأكاديمي 2023 
 / 2024 وذلك بإستقبال أكثر من 1800 طالباً وطالبة في مختلف التخصصات والبرامج التي تطرحها
 الجامعة. شمل الأسبوع التعريفي والذي استمر لمدة 5 أيام على تقديم لقاءات متنوعة لعدد من
 الدوائر الخدمية مثل دائرة شؤون الطلبة ومركز اللغة والبرنامج التأسيسي والتعريف بدائرة القبول
 والتسجيل والدائرة المالية ودائرة تقنية المعلومات ومركز مصادر التعلم وخدمات دائرة السكن
 الداخلي ودائرة الشؤون الإداية ممثلًا في عيادة الجامعة وقسم الأمن وتعليمات قسم الأمن والسلامة
 ولقاء مع البرفيسور فؤاد شديد رئيس الجامعة وعمداء الكليات . كما تضمن البرنامج إختبارات تحديد
إلى معرض لجماعات والرياضيات إضافة  المعلومات  الإنجليزية وتقنية  اللغة   المستوى في مواد 
 الأنشطة الطلابية وأمسية ترفيهية ثقافية والتي شملت على مسرحية وفقرة موسيقية وجلسة
 حوارية مع عدد من الطلبة المميزين بالجامعة إضافة إلى مسابقات ثقافية وفقرة مواهب طلابية.
الجدير بالذكر أن عدد الطلبة المقبولين للعام الأكاديمي 2023/2024 بلغ أكثر من 3000 طالب وطالبة



 وزيرة التنمية الاجتماعية تناقش استراتيجية العمل الاجتماعي
بجامعة الشرقية

 التقت معالي الدكتورة ليلى بنت أحمد النجار وزيرة التنمية الاجتماعية أمس بطلبة جامعة الشرقية
وزارة تقدِمها  التي  والبرامج  )الخدمات  حَوْلَ  ا  مرئي�ً عرضًا  معاليها  قدَمت  حيث  الجامعة،  مقر   في 
 التنمية الاجتماعية لمختلف فئات المجتمع(. استعرضت معالي الدكتورة وزيرة التنمية الاجتماعية
 خلال اللقاء رؤية ورسالة الوزارة، والقوانين والتشريعات التي تعمل عليها كقانون الضمان الاجتماعي،
الإعاقة، ذوي  الأشخاص  وتأهيل  رعاية  وقانون  الاجتماعي،  العمل  واستراتيجية  الطفل،   وقانون 
 كذلك الخطة الخمسية العاشرة، وتحديد اختصاصات الوزارة واعتماد هيكلها التنظيمي، واللوائح
كاتفاقية الوزارة  عليها  وتشرف  عُمان  سلطنة  لها  انضمَت  التي  الدولية  والاتفاقيات   التنظيمية، 
حقوق واتفاقية  )سيداو(،  المرأة  ضد  التمييز  أشكال  جميع  على  القضاء  واتفاقية  الطفل،   حقوق 
 الأشخاص ذوي الإعاقة وتناولت معاليها الأهداف والتوجيهات الاستراتيجية المبنية على رؤية )عُمان
 2040( حَوْلَ أولويات: الرفاه والحماية الاجتماعية، حوكمة الجهاز الإداري للدولة والموارد والمشاريع،
 والتعليم والتعلم والبحث العلمي والقدرات الوطنية كما تطرقت معالي الدكتورة إلى القطاعات
 التي تخدمها الوزارة: قطاع الرعاية الاجتماعية ويشمل الضمان الاجتماعي والمساعدات الاجتماعية
 والأحداث وكبار السِن، وقطاع تنمية الُأسرة والمُجتمع المعني بشؤون المرأة والطفل وتنمية وتمكين
 الُأسرة والحماية الُأسرية، والإرشاد والاستشارات الُأسرية، وفي قطاع حقوق الأشخاص ذوي الإعاقة
 تقدِم الوزارة خدمات: التأهيل المهني وصرف الأجهزة التعويضية والوسائل المساعدة للأشخاص
التسهيلات من  حاملها  لتمكين  إعاقة«  ذو  »شخص  بطاقة  ومنح  الحاجة  حسب  الإعاقة   ذوي 
 المقدَمة من مختلف الجهات، ومنح تصريح مواقف السيارات للأشخاص ذوي الإعاقة، وتقديم خدمة
 الترجمة بلغة الإشارة، وأيضًا الخدمات المقدَمة لهم في مراكز التأهيل كالعلاج الطبيعي الوظيفي
العُمانية، والمهنية، المرأة  الجاليات فيتضمن جمعيات  الجمعيات وأندية  أمَا قطاع  النطق،   وعلاج 
الاجتماعية التنمية  ولجان  الخيرية  الفِرق  جانب  إلى  الجاليات،  وأندية  خيرية،  ومؤسَسات   والخيرية، 
في مختلف ولايات سلطنة عُمان. اللقاء ناقش عددًا من الموضوعات المتعلِقة بالرعاية الاجتماعيَة



جامعة الشرقية توقع إتفاقيات تعاون مع الفرق الأهلية الخيرية

العمل ومؤسسات  العالي  التعليم  مؤسسات  بين  والتكامل  المشترك  العمل  بأهمية   إيماناً 
بمحافظة إبراء  بولاية  الجامعي  بحرمها  الشرقية  جامعة  وقعت  بالسلطنة،  والخيري   التطوعي 
هذه تهدف  حيث  السلطنة.  بولايات  الخيرية  الأهلية  الفرق  من  عدد  مع  إتفاقيات  الشرقية   شمال 
ظروفهم على  بناءً  معين  مادي  دعم  إلى  والمحتاجين  الجامعة  طلبة  خدمة  إلى   الإتفاقيات 
الطلبة دعم  في  والمساهمة  بالجامعة  الدراسية  مسيرتهم  تعيق  والتي  الصعبة   المعيشية 
 ذوي الاحتياجات الخاصة من أبناء الولايات والمحتاجين إلى مساعدات أخرى بالتعاون مع صندوق
رئيس شديد  فؤاد  البروفيسور  الإتفاقيات  هذه  وقع  بالجامعة.  الوقفي  والسهم  الطلبة   دعم 
الفرق٠ هذه  عن  نيابة  الخيرية  الأهلية  الفرق  رؤساء  وقع  حين  في  الجامعة  طرف  من  الجامعة 



 برنامجًا تدريبيًا عن السلامة المهنية والإسعافات الأولية  
في بيئة العمل

الدفاع إدارة  مع  بالتعاون  والبيئة  المهنية  والسلامة  الصحة  قسم  في  ممثلة  الجامعة   نظمت 
عن الجامعة  لمنتسبي  وعملياً  تدريبياً  برنامجاً  الشرقية  شمال  بمحافظة  والإسعاف   المدني 
على التعرف  البرنامج  هذا  خلال  تم  العمل.  بيئة  في  الأولية  والإسعافات  المهنية   السلامة 
الإسعافات إلى  إضافة  لها  المستخدمة  والطفايات  الحرائق  وأنواع  المهنية  السلامة   وسائل 
إطفاء في  عملياً  تدريباً  البرنامج   شمل  كما   . العمل  بيئة  في  تحدث  قد  التي  للإصابات   الأولية 
الإختناق٠ حالات  وإسعاف  اللسان  وبلع  الإغماء  حالات  إسعاف  وطرق  الحرائق  أنواع  من  العديد 



Minister of Social Development discusses the social work strategy 
at Sharqiya University

Her Excellency Dr. Laila Al-Najjar, Minister of Social Development, met with A`Sharqiyah 
University students on campus, where HE gave a visual presentation about (the services 
and programs provided by the Ministry of Social Development to various society segments). 
During the meeting, HE reviewed the Ministry’s vision and mission, the laws and legislation, such 
as the Social Security Law, Children’s Law, Social Work Strategy, and the Law for the Care and Re-
habilitation of Persons with Disabilities. As well as the Tenth Five-Year Plan, defining the Minis-
try’s competencies and approving its organizational structure and regulations. Additionally, the 
international conventions that Oman has joined and which the Ministry supervises, such as the 
Convention on the Rights of the Child, the Convention on the Elimination of All Forms of Discrim-
ination against Women (CEDAW), and the Convention on the Rights of Persons with Disabilities.

She also addressed the strategic goals and directives based on the vision (Oman 2040) on the 
priorities of: welfare and social security, governance of the state’s administrative apparatus, 
resources and projects, education and learning, scientific research, and national capacities.

HE addressed the sectors served by the ministry: the social care sector, which includes social 
security, social assistance, juveniles, and the elderly, and the family and community develop-
ment sector, which is concerned with women`s and children’s affairs. In addition to family de-
velopment and empowerment, family protection, and family guidance and consultations. In the 
rights of persons with disabilities sector, the Ministry provides services: vocational rehabilita-
tion, providing prosthetic devices and aids to persons with disabilities as needed, granting a 
“person with disability” card to enable the holders of facilities provided by various authorities, 
granting parking permits for disabled, providing sign language translation services. As well as 
the services provided to them in rehabilitation centers, such as occupational physical thera-
py and speech therapy. Associations and community clubs sector includes Omani women’s 
associations, professional, and charitable associations, charitable institutions, and commu-
nity clubs, in addition to charitable teams and social development committees in the various 
Wilayats of the Sultanate of Oman. The meeting discussed several topics related to social care٠



Launch of  the university`s  induction week activities with more than 
3,000 students

More than 1,800 students in a range of specializations and programs were welcomed as part 
of the university’s induction week activities for new students for the first semester of the 
academic year 2023–2024. The five-day induction week consisted of a series of meetings 
for several service departments, such as the Student Affairs Department, Language Cen-
ter, Foundation Program, and an introduction to the Admissions and Registration Depart-
ment, the Finance Department, and the Information Technology Department. As well as the 
Learning Resources Center, the Internal Housing Department services, the Administrative 
Affairs Department, represented by the University Clinic, Administrative Affairs Depart-
ment, represented by the University Clinic, the Security Department, and the instructions of 
the Security and Safety Department. It also included a meeting with Professor Fouad Shad-
id, Vice Chancellor and college deans, and placement tests in English, IT, and mathematics. 
It also included student activity groups exhibition, a cultural entertainment evening that 
consisted of a play, a musical paragraph, a dialogue session with university-distinguished 
students, and cultural competitions, and a student talent show. It is worth noting that the 
number of students accepted for the academic year 2023-2024 reached more than 3,000. 



A`Sharqiyah University signs cooperation agreements with civil 
charitable teams

Believing in the importance of mutual work and integration between higher education in-
stitutions and voluntary and charitable work institutions in the Sultanate, A`Sharqiyah 
University signed agreements with a number of civil charitable teams in the Sultanate’s 
wilayat. The objective of these agreements is to assist college students and those who re-
quire financial assistance due to challenging living conditions, which hinder their academ-
ic progress at the university. Additionally, it is to help wilayat students with special needs 
who require additional support in collaboration with the University’s Endowment Share. 
These agreements were signed by Dr. Fouad Shadid, Vice Chancellor, on behalf of the uni-
versity, while the heads of the civil charitable teams signed on behalf of these teams.



A training program on occupational safety and first aid in the work
 environment

In collaboration with the Civil Defense and Ambulance Departments in the Al
Sharqiyah North Governorate, the university, represented by the Occupational Health, 
Safety, and Environment Department, organized a training and hands-on program for
university employees in first aid and occupational safety at work environment. Through 
this program, they gained knowledge about occupational safety methods, fire types, and 
extinguishers used for them. In addition to first aid that may occur in the work environment. 
The program also included practical training in extinguishing many types of fires, methods 
of first aid in cases of fainting, swallowing the tongue, and first aid in cases of suffocation.
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